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SLOVKO NA ÚVOD 

ŠKOLA S PRIDANOU HODNOTOU 
 
Škola je najdôležitejšie prostredie, ktoré 
sprevádza životom dieťa a mladého človeka 
väčšinu času.  
Napríklad taká otázka digitalizácie. Vo 
fínskom školskom systéme znamená 
napríklad to, že v každej triede sa nachádzajú 
minimálne dvadataprojektory, žiaci sa učia na 
školských tabletoch alebo notebookoch 
a pripojenie na Wifije v každej učebni veľmi 
silné a ľahko dostupné. 
Zdravá strava vo fínskom školskom systéme 
znamená desiatu v podobe ovocia, zeleniny, 
jogurtu či vlákniny. Žiaci nie sú odkázaní na 
croissant z automatu naplnený čokoládou, 
ktorá má neskôr dosah na ich zdravie buď vo 
forme obezity alebo vo forme cukrovky. 
Výlety a exkurzie do  múzeí či kultúrnych 
centier sa nevnímajú ako ulievanie zo školy, 
ale ako rozširovanie obzorov. 
Na fínskych školách sa dokonca nachádzajú aj 

špeciálne miestnosti s protihlukovými 

stenami, kde je v strede hrubý koberec 

a k dispozícii množstvo zaujímavých 

hudobných nástrojov, tu žiaci majú hudobnú 

výchovu, muzikoterapiu, gitarový či spevácky 

krúžok. Na slovenských školách by sme 

takéto špecifické učebne mnohokrát len 

márne hľadali...                        
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LIST ČITATEĽA 

Emigrovať, či nie? 
Napísal nám absolvent Bc. Matej Magát 

 

 

 
Milá redakcia, 
rozmýšľal som 
nad jednou 
otázkou, čo 
zaznela na moju 
a Matúšovu 
„hlavu" na 
besede ku Dňu 
jazykov a mali 
sme na Matfyze 
podobnú 
debatu.Preto si dovolím vyjadriť svoj 
názor:  
1. Z pohľadu čisto zameraného na 
seba(poprípade,  morálnejší dôvod -  
zarobiť, aby som pomohol 
rodine), by asi každý uznal, 
že neemigrovať je poriadna 
hlúposť, viem jazyk, v 
zahraničí získa človek oveľa 
viac, peniaze, uznanie ....,  
2. Ako druhý pohľad sa mi 
obvykle naskytne 
myšlienka: tu mám rodinu, priateľov, ..., 
dobre, ale toto nie je logika ale emócie, 
čiže tento bod môžeme ignorovať z 
pohľadu rozumu(hoci sa budem v ďalších o 
niečo podobné opierať)  
3. Mi zíde na um analógia zo života 
(myslím, že každý vie, že v USA sa za 
[dobré] školy platí kľudne aj 100K dolárov, 
[neviem, či za rok, či za celé], môžeme to 
vidieť z ich seriálov/dokumentov ako 
veterina, nákupy ...., že sa rozhodujú, že či 
operovať mamu [zdravotníctvo nielen v 
USA je téma sama o sebe, ale to nechcem 
rozoberať] alebo ísť na vysokú školu ...), 
tak niekto by v USA k niekomu (napr. ku 

mne) prišiel a povedal: zaplatím ti školu, 
ale ty sa potom o mňa postaráš, ja by som 
ju vyštudoval a potom by som mu povedal, 
vieš čo, nemôžem ti to vrátiť, pretože 
napr. v Číne mi ponúknu 3x väčší plat..., asi 
každý by sa pri tomto príklade mohol 
pohoršiť, ale ja sa sám seba pýtam (a 
každý by si mal položiť túto otázku sám a 
aj si na ňu odpovedať) neurobil by som to 
isté občanom, rodičom a starým rodičom v 
tejto krajine, keby som emigroval a 
nevrátil by som sa, keď mi táto krajina dala 
peniaze na štúdium?  
4. Z pohľadu systému keď sa na to 
pozriem, nech mi je ďaleko obmedzovať 
slobodu, ale sa pýtam, dokedy svet týmto 
štýlom by fungoval (keby sa všetci riadili 
pohľadom 1)? Nestalo by sa to, že za 1 
generáciu by sa všetci vzdelanci sústredili 
v 1 krajine, ostatok sveta by „ohlúpol" a aj 
tá jedna krajina by mala za 2 generácie 
problém, pretože by si „zvykla na cudzie 
mozgy" a nevychovala by dostatok svojich 

pre ďalšiu generáciu, ale ďalšie 
by neprišli? A čo sa teraz deje, 
západ (aj my) sa spoliehame, že 
prídu vzdelanci a postarajú sa o 
miesto, čo som tu ja zanechal? 
Čo sa deje v ich krajinách, 
nechýbajú tam mozgy, nie je to 
vlastne krádež, keď krajina užíva 
tých, čo si nevychovala (navyše 

sa nimi chváli)? Z týchto otázok mi 
vychádza, že mám morálnu povinnosť ak 
nie ostať, tak sa sem po čase 
vrátiť.Samozrejme, že je dobré ísť na 5-10 
rokov do zahraničia „na vandrovku" a 
zarobiť si na bývanie, získať predstavu o 
tom, čo funguje a čo nie, takže odídem, 
vrátim sa ..., pretože si vážim túto krajinu 
a hlavne ľudí, čo tu pracovali/pracujú. 

MOKY 3                                                            Maťo 

 

 

 

Beseda ku Dňu jazykov, naši 
absolventi Matej a Matúš 

prednášajú súčasným 
gymnazistom 

Mám morálnu povinnosť 

ak nie ostať, tak sa sem 

po čase vrátiť.  

 

Matej Magát 
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VITAJTE, PRVÁCI! 

ANKETA 
Odpovede zbierala redakcia v triedach 1.G, 

1.OA, 2.OA a 2.SVC  

 

Z ktorej si prišiel ZŠ? 

- Andrej: Poslednú alebo všetky? 
Jediné, v ktorej som nebol, bola 
škola pre ťažko 
duševne 
postihnutých. 

- Timo: Ja som 
prišiel 
z Račianskej vo 
Vrakuni. Môžete 
ma volať aj barón 
von  Vrakunský.  

- Juraj: 
Malokarpatské 
námestie. 

- Martina: Svrčia 6. 
- Žiačka 1.OA – Zo 

ZŠ Vrútocká, 
ktorá sa nachádza na Trnávke 
v Bratislave. 

- Matúš 1.OA – ZŠ Beňanského. 
 

Ako si sa dozvedel o Mokrohájskaj? 

- Martina: Naša škola dosť 
spolupracuje s touto školou. 

- Timo: Náhodou, hľadal som školy, 
na ktoré by som sa mohol dostať 
a pomohli mi pri tom aj učitelia, aj 
poradcovia.  

- Matúš: Pomocou mojej mamy, 
ktorá sa poznala s pánom 
zástupcom Lackovičom cez 
lyžiarsky kurz. 

- Ela: Mama túto školu našla na 
internete. 

- Vilko: Ja som sa o tejto škole 
dozvedel ..., alebo ináč. Keď som 
chodil na Hálkovu, tak som sa raz-
dvakrát zúčastnil na Integrovaných 
športových hrách na Mokrohájskej. 

A prišlo mi, že by som sem mohol 
chodiť. 

- Žiačka 1.OA – Odporučila nám túto 
školu – mne a mame - naša známa, 
pretože si myslí, že je to dobrá 
škola. 

- Matúš, 1.OA – Môj otec tu 
študoval.  
 

Čo je na vás zaujímavé? 

- Žiačka 1.OA : Rada 
chodím do fitka.  

- Andrej: Nechcem byť 
egoista, takže nič. 

- Juraj: Som úplne 
obyčajný chalan, ktorý rád 
bicykluje.  

- Matúš, 1.OA: Som 
normálny chalan, ktorý rád hrá 
PC hry.  
 

Ako by mal vyzerať dobrý 

študent OA? 

- Žiačka OA: Myslím si, že 
by mal mať dobré výsledky, keď sa 
rozhodol pre toto štúdium a mal by 
vedieť, ako sa správať? 

- Matúš, 1.OA: Mal by systematicky 
pracovať. 

- Dominika, 1.OA: Študent OA by 
mal mať výborné výsledky, aby 
zmaturoval. 

- Tibor, 1.OA: Veľa vecí. 
 

Trieda I.OA s triednou p. 

učiteľkou Mgr. Šreinerovou 

Trieda I.G s triednou p. učiteľkou  

Dr. Šaradinovou 
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Ako by mal vyzerať dobrý študent 

gymnázia? 

- Andrej: Podľa mňa by mal mať 
pľúca, srdce, mäso a zvonka nejakú 
kožu a chlpy. 

- Vilko: Ja som chcel Andrejovi niečo 
na to povedať, ale to nepíšte. Ja 
viem, že si to mäso chcel povedať 
iba zo srandy...  Poctivosť, 
zodpovednosť, bystrosť, 
sústredenosť, zábavnosť... 

- Timo: Chcel by som ešte pridať 
mentálna stabilita. (Je dôležité, aby 
bol človek v dobrom mentálnom 
rozpoložení, aby mohol zvládnuť 
gymnázium úspešne. ... Poradil by 
som napríklad dobrý spánkový 
režim, pocvičiť si – je to motivátor.) 

 

Čo by mal mať dobrý minister školstva? 

- Vilko: Byť ideologicky nezávislý. 
- Timo: Mal by byť mladší, ako všetci 

ostatní predtým, pretože  si 
pamätá viacej zo svojho 
akademického života. 

- Michal: Mal by mať neokopírovanú 
diplomovku.  

- Žiačka OA: Pôsobiť sympaticky.  
- Matúš, 1.OA: Určite 

by nemal byť 
kaderník, ako jeho 
predchodca.  

- Danka, 2.SVC: Nový 
minister školstva by 
mohol byť hlavne 
mladý, energický, 
aby pochopil 
mladých ľudí, vedel 
ich pochopiť. 
Napríklad, keby došlo k úmyslu 
dištančne vyučovať z dôvodu zimy, 
mal by byť prvý, ktorý sa zastane 
prezenčného vyučovania. Mal by 
byť zhovievavý čo sa týka prázdnin. 
Mal by myslieť na znevýhodnených 
ľudí. Mal by mať chuť 
zmodernizovať systém, zredukovať 

učivo, ktoré v živote nebudeme 
potrebovať. Aby bol chápavý. 

- Žiačka 1.OA: Mladý, sympatický, 
vzdelaný. 

 

Keby si sa stal asistentom nového 

ministra školstva pre hendikepovaných, 

čo by si mu poradil? 

- Tibor, 1.OA – Mal by sa pokúsiť 
zmodernizovať zastarané školstvo.  

- Erik, 2.SVC: Posledným ministrom 
školstva bol B.G, ktorý pre isté 
politické dôvody skončil. Keby som 
mal byť pravou rukou nového 
ministra, tak by som mu poradil 
zamerať sa na prácu 
s postihnutými a školami, kde sú. 
Poradil by som mu zvýšiť počet 
asistentov, hodiny by mohli trvať 
nie len 45 minút, ale podľa potreby 
triedy. Škôl pre hendikepovaných 
je málo, preto by som vybudoval 
podobnú školu, ako je naša, pre 
hendikepovaných – niekde medzi 
východným a stredným 
Slovenskom, alebo existujúce školy 
by som poradil upraviť do 
bezbariérovosti. Dal by som 

možnosť povedať študentom 
reálne postrehy, ktoré by mohli 
písať na nejakú mailovú adresu 
– internetovú stránku - 
špeciálne pre hendikepovaných 
a pripomienkami by sa reálne 
niekto zaoberal. 

- Žiačka OA : Mal by byť 
k hendikepovaným zdvorilý. 
Keby mali s niečím problém, tak 
im byť nápomocný, pretože 

ľudia by si mali navzájom pomáhať.   
- Matúš, 1.OA: Mal by vytvoriť viac 

škôl pre hendikepovaných. 
 

Potešilo by Ťa, keby došlo k dištančnému 

vzdelávaniu z dôvodu zvyšovania cien 

elektriny? 

Radšej by som si za 

kúrenie priplatil. Alebo 

v triede by som si dal na 

seba bundu, odporučil by 

som poobliekať sa do 

zimných búnd, hoci učiť 

sa v bundách by nebolo 

ľahké.  

Marek, 2.SVC 
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- Marek, 2.SVC: Podľa mňa by to 
nebolo príliš správne. Na jednej 
strane chápem, že pokiaľ sa 
v školách nebude kúriť, bola by 
nám tu zima a z učenia by sme 
nemali nič. Prezenčné je pre mňa 
lepšie ako dištančné, človek má 
z hodiny viac, lepšie sa sústredí...  

- Žiačka OA: Naštvalo by ma to, 
pretože si myslím, že učenie sa cez 
internet 
nepretržite nám 
nezabezpečí 
kvalitné vzdelanie. 

- Matúš, 1.OA: 
Potešilo by ma to. 

- Tibor, 1.OA: Či by 
ma to tešilo? 
Neviem. Asi 
v ktorých smeroch. 
Napríklad by som 
ušetril čas na 
cestovaní. Ale 
prišiel by som o drahocenné 
poznatky zo školy. 

 

Aké cvičenie Ťa na imatrikulačkách 

najviac 

zaujalo/rozosmialo?  

- Žiačka 1.OA: 
Meranie 
látkových pásikov 
od najväčšieho 
po najmenší.  

- Žiak 1.OA: 
Zjednodušené 
otázky okolo 
tovaroznalectva, 
identifikovali sme 
chute – citrón, 
jogurt, údený syr, 
o ktorom si 

študent myslel, že je slanina. 
- Žiak 1.OA Chutil mi keksík, ktorý 

som mal hádať. 

Majú zmysel imatrikulácie? 

- Conie, 1.OA: Imatrikulácie majú 
zmysel, lebo prvákov treba privítať. 

Aké cvičenie by Ťa bavilo? 

 

- Deni, 3.OA: Niekto by prečítal 
krátky a výstižný úryvok zo 
známeho diela a úloha by bola 
povedať názov a autora. 
- Žiačka 1.OA: Hovoriť si vtipné 
príbehy. 
 

    Nie je Ti ľúto, že v covidovom roku 

Tvoje klasické imatrikulácie 

neboli?  

 
- Deni, 2.OA: Nie je mi to ľúto, 

pretože štvrtáci si pre nás pripravili 
malý rozhlasový program, pri 
ktorom sme mali aj sľuby a dostali 
sme malé imatrikulačné diplomy. 
Bolo to v piatok – v posledný deň 

pred dištančným 
vyučovaním. Bolo to od 
štvrtákov veľmi milé 
privítanie na strednej 
škole. Klasické 
imatrikulácie by som 
však nechcela mať. 

- - Kika, 2.OA: Nie, 
nakoľko som vozíčkarka 
a nevedela by som 
vykonať niektoré veci. 

 

MOKY 3  
 

 

 

 

Hra na slepú babu 

Meranie látkových pásikov 
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ZVÝŠME SI POVEDOMIE 

O INŠTITÚTE ASISTENTA 
Pripravila redakcia & Daniel, 3.OA 

 
Asistencia vychádza zo slova asistovať, to znamená pre 

nevidiaceho byť očami, telesne postihnutému byť 

nápomocný pri presune na iné miesto, atď..  

 

Asistenciu delíme na pedagogickú a osobnú.  
Pri pedagogickej je to asistencia priamo na hodinách, 
ako napríklad pomoc vyučujúcemu aj žiakovi. 
Pedagogická asistencia vyžaduje pedagogické vzdelanie. 
Zamestnávateľom je príslušná škola. Pedagogická 

asistencia je v bežných školách potrebná, ale nie je stále 
legislatívne dotiahnutá. 

Pri osobnej asistencii ide o mimoškolské aktivity, ako je turistika, rehabilitácia, návšteva 
knižníc, kultúrnych podujatí. Osobného asistenta zamestnáva klient a je vyplácaný 
z prostriedkov ÚPSVAR (Úrad práce, sociálnych vecí a rodiny, poznámka red.). Osobným 
asistentom sa môže stať dospelá osoba, ktorá nemusí mať pedagogické vzdelanie, a ktorú si 
klient môže vybrať. Rodinný príslušník môže vykonávať asistenciu 2 hodiny denne. 
Asistentov môže mať klient viac, podľa času a počtu schválených hodín.  

V čom je krása profesie asistenta?  

- Ingrid, pedagogická asistentka na našej škole: Predtým som 
bola pomocná vychovávateľka v našej škôlke a od roku 2013 
robím pedagogickú asistenciu. Je to práca o pomoci 
predovšetkým deťom a som rada, že môžem uľahčiť prácu aj 
vám – učiteľom. 

 

V čom Ti pomáha pán asistent?  

- Paťko, 3.OA: Janči mi pomáha pri presunoch, podáva mi 
desiatu  a pomáha mi aj pri obede; spolu rýmujeme a je to veľká 
zábava, občas mi pustí aj hudbu cez mobil. 

- Daniel, 3.OA: Môj osobný asistent síce nemá pedagogické 
vzdelanie, ale ako bývalý programátor rozumie matematike, takže 

mi dokáže pomôcť. Ako osobnosť je veľmi milý, zhovievavý a 
dokáže má motivovať. Podporuje ma votužovaní, 

chodíme na dlhé prechádzky v prírode. MOKY 3  

 
Inšpiračný ZDROJ NA ČÍTANIE: 

DURAČINSKÁ, M. – MADUNOVÁ, A.OSOBNÁ ASISTENICA, TEÓRIA A PRAX. Bratislava : Organizácia 

muskulárnychdystrofikov v SR, 2019. ISBN 978-80-973582-0-4 – dostupné na internete ako PDF 

 

Asistentka Vlaďka s Rebečkou zo 6.A 

Asistent Ferko s Jakubom 
z 2.OA 

Asistent Janči s Paťkom 
z 3.OA 
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ZVÝŠME SI POVEDOMIE  

O PORUCHE OCD 
Tomáš, 2.G 

 

OCD (ObsessiveCompulsiveDisorder/Obsesívno-kompulzívna 

porucha) patrí medzi najbežnejšie psychické poruchy. Žijem 

s ňou už vyše 6 rokov a je to môj najväčší problém. 

 

O čom to vlastne je? V hlave sa mi v určitých situáciách zjavujú znepokojivé myšlienky – 

obsesie. 

Príklad: Ak som sa chytil kľučky dverí, napadne mi myšlienka (obsesia): „Čo ak tú kľučku 

chytil niekto nakazený? Čo ak sa na mňa dostali baktérie? Čo ak sa nakazím?“ 

Táto myšlienka vyvoláva úzkosť a potrebu vykonať kompulziu. Kompulzia je činnosť, ktorú 

mám pri tejto úzkosti silnú potrebu vykonať, aby úzkosť klesla. 

Príklad: Ak som sa chytil kľučky, tak si potom dlho a poriadne umývam ruky. 

V každom prípade spúšťač (chytenie kľučky) vyvoláva myšlienku (obsesiu - Čo ak sa 

nakazím?), ktorá vyvoláva pocit úzkosti a strachu, ktorý vedie k správaniu (kompulzii - dlhé 

umývanie rúk). Problémom je, že kompulzia zníži úzkosť len na krátky čas a nabudúce bude 

ešte vyššia. Preto sa musím snažiť kompulziu nevykonať. 

 

Kvôli tejto poruche sa často hnevám sám na seba, (ale nemal by som sa), keďže si veľmi 

dobre uvedomujem, že to, čo robím je zbytočné a strácam tým čas. Najhoršie je to ráno, keď 

veľa času nemám. Okrem strácania času v kúpeľni mi OCD 

spôsobuje mierne ťažkosti s čítaním kníh a pozeraním filmov, 

keďže mám obsesiu, že som si tam niečo nevšimol alebo zle 

vnímal a musím sa vtedy zastaviť a čítať/pozerať tento 

moment znova. Okrem toho môžem ešte spomenúť obsesie, 

že môžem niečo poškodiť (knihu, oblečenie atď.), že môžem 

naraziť do niečoho, čo nie je v mojom zornom poli atď. 

S OCD som na tom relatívne dobre, (čo som vôbec netušil, kým 

som si o tom neprečítal). Moje obsesie už väčšinou nesilnejú, 

skôr kolíšu okolo stálej hodnoty a obmedzujú ma 

celkom málo. Od leta beriem lieky a v ostatných 

mesiacoch chodím na kognitívno-behaviorálnu terapiu, takže verím, že sa mi raz 

podarí OCD prekonať. MOKY 3  

 
Inšpiračný ZDROJ NA ČÍTANIE:  

PRAŠKO, J. a kol. PORUCHY OSOBNOSTI. Praha : Portál, 2009. ISBN 978-80-7367-558-5 
 

 

Problémom je, že 

kompulzia zníži úzkosť 

len na krátky čas 

a nabudúce bude ešte 

vyššia. Preto sa musím 

snažiť 

kompulziunevykonať. 

 

Tomáš, 2.G 

 

Tomáš Netri, 2.G 

– trpí poruchou 

OCD 
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KĽÚČ OD INKLÚZIE 
Report z kurzu 

Pripravila a nafotila: Kristína, 1.SVC 

  
Chcela by som sa s vami podeliť o jednu veľmi peknú skúsenosť. V dňoch 22.-25.9., teda 

uprostred septembra, som mala tú možnosť zúčastniť sa kurzu s názvom Key to inclusion, 

ktorého hlavnou myšlienkou bola inklúzia. 
 
Čo je to inklúzia? Je to snaha o presadenie názoru, že inakosť každého 
z nás môže byť pre nás len obohatením, nikdy nie postrachom. Inklúzia 
sa snaží toto všetko aj uvádzať do každodenného života. 
Už len medzi nami, účastníkmi kurzu, boli viditeľné rozdiely. Asi 
najväčším z nich bol fakt, že štyria medzi nami boli úplne nepočujúci 
a niektorí len slabo počujúci. Najprv som nemala odvahu začať s nimi 
nejaký rozhovor, mysliac si, veď oni nepočujú a ja posunkovú reč 
neovládam... Veľkou výhodou bola ale prítomnosť dvoch prívetivých 
a milých tlmočníkov, ktorí búrali bariéry medzi nami. 
 
Program bol viac než zaujímavý. V prvý deň, keď sme prišli na miesto, 
sme sa viac-menej navzájom zoznamovali.  Nasledujúci deň nás prišlo 
pozrieť 5 milých ľudí z OZ „Silnejší slabším“. 
Porozprávali nám o ich dobročinných aktivitách.  
 
Pod ich vedením sme si ukázali jednu 
zaujímavú modelovú situáciu.  
Námatkovo vybrali z nás piatich ľudí, 
vrátane mňa. Marcelka mala v tej 
situácii zviazané ruky, a tým spôsobom 
aj obmedzenú aktivitu. Druhej zaviazali 
oči, čiže nič nemohla vidieť. Okrem nich 
sme mali v našej malej skupinke aj 
jedného skutočne nepočujúceho 
a jedného chalana s Downovým 
syndrómom. Ja som v tej skupine 
figurovala ako úplne zdravé dievča. 
Našou úlohou bolo vymyslieť akúkoľvek aktivitu, ktorú by sme mohli spolu robiť. Nikto sa 
nechytal slova, a tak som si pomyslela, že by sme spolu mohli začať odlievať Jezuliatka zo 
sadry. Mňa zvolili za „lídra“.  
Keďže sme sadru akurát nemali so sebou, rozhodli sme sa spolu nakresliť na papier dieťatko 

v jasliach. Najprv som začala opisovať nevidiacej Ivanke danú aktivitu. Následne som 

pantomímou ukázala nepočujúcemu Filipovi, že by mohol tiež niečo nakresliť. Zapojil sa aj 

Down - Marek. Ale ešte ostávali dve dievčatá, nevidiaca Ivanka a Marcelka. A tak Marcelka 

spolu s Ivankou napísali názov obrázku na papier. A inklúzia bola hotová! Vzájomne sme sa 

doplnili a vznikol z nás krásny harmonický celok. MOKY 3  

 

Rozdiely medzi inklúziou a integráciou 

Reťazec  
Komunity mladých ľudí 
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ZO ŠKOLSKÝCH AKTIVÍT 

CEZ OKIENKO1. STUPŇA 
Spracovala a nafotila: PaedDr. Valéria Stašiaková 

 

4. septembra privítala škola žiakov 1. stupňa v pestrom jesennom šate. Priestory tried 

i chodieb boli vyzdobené obrázkami jesennej prírody, stromov, kvetov zvieratiek i lietajúcich 

šarkanov. Žiaci sa zvítali s triednymi učiteľmi i ostatnými pedagógmi, starými i novými 

spolužiakmi, plní očakávania, čo im nový školský rok prinesie.... 

             V októbri sme sa zapojili do projektu Hovoríme o jedle. Pani 
učiteľka Zittová pripravila pre žiakov Prípravného ročníka a 1.A triedy 
zaujímavý program, v ktorom si žiaci hravou formou precvičili svoje 
vedomosti i zručnosti z oblasti zdravej výživy. Ostatní sa zapojili do 
výstavky výtvarných prác, ktoré si mohli pozrieť všetci spolužiaci 
v priestoroch 1. stupňa. 

Z príležitosti Mesiaca úcty k starším žiaci 2. a 4. ročníka pod vedením 
pani učiteliek Frindrichovej a Guzikieviczovej pripravili pozdravy pre 
dôchodcov, bývalých pedagógov našej školy. Mnohých táto aktivita 
potešila, čo vyjadrili v písomných a telefonických poďakovaniach. 

 
Aj mesiac november bol bohatý na množstvo zaujímavých aktivít.  
Celý prvý stupeň sa pod vedením pani učiteľky Addovej zapojil  do výstavky výtvarných prác 
s témou Helloween. Niektorí žiaci sa premenili na 
príšerky, duchov, bosorky a ďalšie hrôzostrašné 
postavy. Nikomu však strach nenahnali, pretože sme 
všetci vedeli, že tú to dobré príšerky, naši spolužiaci... 
 
Od 7. 11. naše rady postupne posilnilo 13  študentiek 
z  PF UK -  Katedry špeciálnej pedagogiky, ktoré sa 
pripravujú na pedagogické povolanie, aby si svoje 
teoretické vedomosti, získané v škole, overili v praxi. 
Možno si v budúcnosti vyberú pre svoju prácu práve 
našu školu. 

8. 11. sa žiaci 2. – 4. ročníka pod vedením triednych 
učiteľov zúčastnili na on-line vedomostnej súťaži 
IBobor. Veríme, že sme boli úspešní... 
 
V druhej polovici mesiaca sa zapojíme rôznymi aktivitami do projektu Týždeň boja proti 
drogám.Pre žiakov 4. ročníka je naplánovaná beseda v spolupráci s pracovníkmi CPPPaP 
z Fedákovej. Odborní pracovníci budú so žiakmi besedovať na aktuálnu témumožných 
nástrah internetu a kybernetickej šikany. 
 
 Blíži sa december a s ním aj najkrajšie sviatky v roku Vianoce. Už teraz sa tešíme na pestré 

programy a aktivity. No o tom až v budúcom čísle časopisu...MOKY 3  

Výtvarná tvorba - 
jesenná výzdobka 

Premena na hrôzostrašné postavičky.  
Spoznávate nás? 
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CEZ OKIENKO MATERSKEJ ŠKOLY 
Spracovala a nafotila: Mgr. Eva Gnothová 
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CEZ OKIENKO MATERSKEJ ŠKOLY 
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ZATMENIE SLNKA 
Pripravil a nafotil: Ondrej, 3.G 

 

25. októbra 2022 bolo viditeľné čiastočné zatmenie Slnka u nás v Bratislave. 

 Po niekoľkých zamračených a hmlistých dňoch sa až  v tento deň vyjasnilo a mali sme 

šťastie, že sme mohli ísť so spolužiakmi pozorovať tento úžasný jav.  

 

Zatmenie Slnka nastáva vtedy, keď Mesiac 
prechádza medzi Zemou a Slnkom, čím úplne 
alebo čiastočne zakrýva pohľad Zeme na Slnko.  

 
 Toto pozorovanie zorganizovali astronómovia 
z Národného múzea. Podujatie sa konalo 
v blízkosti múzea, hneď vedľa protipovodňového 

múru a bolo k dispozícii každému okoloidúcemu, 
aby sa mohol pozrieť, čo sa deje nad nami. Mohli 
sme použiť 6 už zoradených ďalekohľadov na 
obrázku a niektoré mali jedinečný spôsob 
pozorovania javu. Okrem toho tam bola aj 

kartónová škatuľa so zrkadlom, odrážajúcim slnko pre bezpečné pozorovanie, pretože 
nefiltrované pozorovanie slnka by mohlo spôsobiť slepotu.  
S astrómami sme sa mohli porozprávať a povedali nám veľa zaujímavých informácií. Tiež 
nám dovolili odfotiť si zatmenie. 
 
 Všetci sme mali radosť, že sa počasie vydarilo. Zatmenie trvalo takmer hodinu a akcia 
bola skvelá. Veľmi ma to bavilo, pretože sa už dlhšiu dobu zaoberám pozorovaním 
vesmírnych objektov, ako sú hviezdy, hmloviny a iné objekty hlbokého vesmíru. Toto je moja 
druhá šanca pozorovať zatmenie Slnka, ktoré je na Slovensku vzácne. Som vďačný pani 
učiteľke Meji za to, že nás vzala na toto miesto. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 

Ďalekohľady na pozorovanie zatmenia pred 
Národným múzeom 

Najbližšie výrazné 

zatmenie príde na 

Slovensko1. júna 2030, 

a to na až na 80 %. 
 

Mesiac na 2 hodiny aj 13 minút zakryl až 40 % Slnka 
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PRÍBEH HUDBY alebo AKO VZNIKOL REKORD 
Referuje: Daniela Bauerová 

 

Príbeh hudby je projekt Bratislavského chlapčenského zboru, ktorý vznikol v roku 2013 a do 

ktorého sme sa po tretíkrát zapojili aj my. 

 
Žiaci 5.A, 8.A a 3.G sa z pohodlia svojich tried usadili pred dataprojektorom a 
prostredníctvom linku sa online ocitli rovno v koncertnej sále Štátnej filharmónie 
Košice.Koncert sledovalo 23. septembra celkom 15 000 divákov (z čoho 540 v sále)a venoval 
sa prevažne slovenskej klasickejhudbe (Suchoň, Cikker), ale i avantgardnej hudbe (Barík). 
 
Zbormajster Mgr. Gabriel Rovňák nás sprevádzal odborným slovom, 
príťažlivým slovníkom vysvetľoval rozličné termíny z oblasti hudby. 
Tak napríklad, viete, čo je to komorná hudba? To je hudba s malým 
počtom hráčov, ktorých je možné zavrieť do komory.  
 
Zaujímavosťou koncertu bol pokus o vytvorenie slovenského rekordu 
priamo počas koncertu. Pán komisár Slovenskej knihy rekordov 
Roman Hanz nás informoval o postupe pri tvorbe rekordu: počas 
premiéry skladby (vytvorenej pre tento projekt) s názvom  
Na Svišťovom štíte (autorky Haimoni Balgovej) sme sa my publikum 
(prítomné v sále i za obrazovkami 
dataprojektorov) – zapájali do 
hry. 
 
Fúkaním sme dotvárali zvuky 
vetra a lúskaním sme vstupovali 
do zvukov dažďa. Dirigend nám 
dával pokyny pomocou farieb – 
modrej a zelenej.  
 
Týmto participovaním sa nám 
podarilo vytvoriť rekord 
najväčšieho počtu účinkujúcich.  
Netrpezlivo čakáme na certifikát, 
ktorý získajú všetky zapojené 

školy. MOKY 3  
 
 
 
 
 
 

 

Tvorba rekordu  -
sprevádzanie 

skladby fúkaním 

Tvorba rekordu  - sprevádzanie skladby lúskaním 
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HELLO ENGLISH READERS! 
On behalf of language teachers 

Katarína Šaradinová 
 

Luckily we are back at school again! And so far there have not been any restrictions for our 

attendance lessons! 

I think, all of us hope it will stay so for the rest of the school year like this – now we know that 

this is the best way how to stay healthy physically, as well as mentally... 

This fact inspired us to organize many activities and events from the very beginning of 

September. 
 

We started with the theatre play All Quiet on the Western Front – the topic, plot, 

performance of the actors, sets on the stage – this everything was very well perceived by the 

youth in the audience. We were leaving the theatre full of strong emotions against any war 

which always causes a lot of suffering on both sides of the conflict! 

We went on with traditional European Day of Languages. This time it was prepared and 

directed by our 2 graduates from 2012 – Matúš and Matej, in cooperation with Ms 

Bauerová. They did a pretty good job involving the students into different activities: 

vocabulary in different languages even so exotic like Chinese or Norwegian taking into 

consideration also modern IT communication tools, discussion about literary extracts from 

American, Russian, German and Czech writers, group work on the classes of English – the 

results you can see in the upstairs corridor in school. 

We cannot forget observation of the solar eclipse. Again and again we can see how different 

activities contribute to our knowledge in various fields, as well as to our ability to discuss the 

events on the lessons of languages. Thus our students can join forums of young enthusiasts 

on the net. 

Last but not least activity was theatre play in English. Although this time it was not played by 

native speakers as they had only 2 performances in Bratislava totally sold out very quickly 

after the offer had been sent to me, still quite interesting. We had to appreciate the effort of 

the actors speaking English, which is not their mother tongue, in front of so many students 

having been learning this language for many years. 

I hope you liked all above mentioned activities prepared by Department of Languages at our 

school. We all are trying to make your study interesting and useful for your future life. And if 

we sparkled your creativity and satisfaction we did what we intended. Here are some of 

your reactions and written appreciations. 
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Ondrej, 3.G 

 

 

The actors gave a stunning and very realistic performance. We could see how the initial 

euphoria of war turns into desperation and fear as they fight for their lives. Both on the body 

and on the soul, war is the terrible brutality that destroys everyone. 

                                                                                                                    Nina, 3.G 

 

While the costumes and sound effects were great, the best part of the play was the acting. 

There were some really emotional scenes showing how horrible war is. Soldiers who survived 

the war could never return to their normal lives. That’s why their generation is called the Lost 

Generation. It’s important that people know about this so we can learn from the past and not 

make the same mistakes. 

Luna , 3.G 

Today´s eclipse was not a full one. The 

moon covered the sun in one third of its 

size.  

What was more, we were not allowed to 

look at it directly with our eyes, since it is 

harmful to the sight... 

Despite that it was a fascinating 

experience! 

We had a unique opportunity to witness 

such a beautiful phenomenon and observe 

sky objects. 
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We have asked our students: 

Winning a big amount of money comes with a great responsibility of what to do with it. 

What would you do if you won so much money?  

 If I won the big amount of money, e. g. 100 million €, I would give 1 million of it to 

Catholic charity, 1 million to a foundation for difficult-to-treat diseases, 1 million to the 

foundation for abused children, 1 million to the foundation for abused animals, 1 million to 

every classmate in my class – a total of 9 million and also to six friends, a million each, 5 

million to one acquaintance a and 5 million to another acquaintance, 10 million can be 

divided between my parents, grandparents and aunt (they don’t want more).  And I would 

spend the remaining money on buying an island that I would go to about twice a year; 

building and furnishing a house with a huge garden and orchard somewhere on Prince 

Eduard Island and also a sports car. If I had any money left after that, I would save it for 

worse times. 

If I won a lot of money, I don´t know what I would do. Maybe I would open a museum. There 

would be things from the First and Second World War. That´s because I like this period. I 

think many people are interested in this. In my opinion, this is a good idea. But I would 

definitely give it to my family. I would also give some money to a charity. 

If I won a gig amount of money, I would buy a house outside of Slovakia. For example, 

somewhere in the Italian or American countryside. I would buy one horse, some sheep, 

chickens and a pig. I would grow vegetables and fruits. I would enjoy life in the village. 

But a big house in Hawaii would be a nice idea too. I would have a pool, a personal masseur 

and a chaufeur with an expensive car. I would buy expensive clothes and jewellery until I 

woke up from this dream 

If I won a really large sum of money, I would pay a group of people to make a comic or an 

animated show with me as the main character (I would request they give me really cool 

magic powers). Also I guess I would donate part of the money to a charity or science.  

If I won a lot of money I would travel to Hungary, Croatia, Check Republic, Italy, Austria, 

Bulgaria, Slovenia and Poland. I like travelling because it brings me experience. I would get to 

know with many historical places. I would taste new foods. What is more I would practise 

English! MOKY 3   
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POZDRAVUJE MARTIN DAJT 

ABSOLVENT OA, 1996 – 2001 
Pýtali sa žiaci ZŠ, SŠ a Daniela Bauerová 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Ako si spomínaš na školské časy, 

dozvedeli sme sa, že Tvoja trieda sa 

zapísala do dejín tejto školy projektom 

Skúšobná firma. O čo išlo? 

- To bolo v treťom ročníku OA, 
predmet sa volal aplikovaná 
ekonómia. Bolo to pod záštitou 
firmy Baťa junior. Študenti si 
založili študentskú spoločnosť, 
ktorá musela vykonávať 
podnikateľskú činnosť a na nej 
siskúšali v praxi, čo sa naučili 
v škole – marketing, realizáciu, 
výrobu, účtovníctvo, atď. S touto 
firmou sme vyhrali krajské kolo! 
V rámci firmy sme realizovali tzv. 
pravidelnú činnosť – v škole sme 
prevádzkovali malý bufetík (v 
dnešnej kuchynke, poznámka 
redakcie) s hranolkami, langošmi 
a hot dogmi, ktoré sme predávali 
študentom; ďalej sme robili aj 
nepravidelnú činnosť, napr. 
vianočné či veľkonočné trhy, dni 

otvorených dverí; z väčších akcií 
sme zorganizovali poznávací zájazd 
do Izraela, kde sme navštívili 
pútnické miesta – všetko sme sami 
organizačne zabezpečovali – od 
kúpy letenky, cez ubytovanie, 
transfery, kúpy lístkov na vstupy, 
zabezpečili sme 
asistentov/dobrovoľníkov pre 
našich študentov vozíčkarov 
z kresťanskej Charity (vzhľadom na 
to, že Izrael nie je bezbariérové 
miesto), a za odmenu sme 
dobrovoľníkom zase zabezpečili 
bezplatný pobyt... V rámci firmy 
sme robili aj benefičný koncert, 
kde vystupovala skupina IMT 
Smile! 

 

 

 

 

 

 

Martin s Maikim na besede 
v škole v Deň milovníkov 
zvierat – 4. októbra 2022 

 

Keď som mal 15 rokov, skočil som 

do vody a poškodil si krčnú 

chrbticu a zároveň miechu... 

Martin Dajt 
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Spomínaš si aj na nejaké bláznovstvo či 

šibalstvo z čias štúdií? 

- Rozmýšľam nad tým, ktoré z toho 
sa dá zverejniť. Neviem, či si ešte 
decká pamätajú na rekondičné 
pobyty, tam to bolo dosť pestré. 
My sme napríklad v minulosti 
chodili počas štúdia na strednej 
škole aj do zahraničia, napr. sme 
vycestovali do Veľkej Británie, kde 
sme mali do jazykovej praxe uviesť 
to, čo sme sa naučili na angličtine 
v škole. Naša angličtinárka bola aj 
naša triedna p. uč. Hamšíková 
a načapala nás v obchode, ako si 
pýtame alkohol.  
 

Keď si sa rozhodoval pre stredoškolské 

štúdium, prečo si sa rozhodol ísť na našu 

obchodnú akadémiu? 

- Keď som mal 15 rokov, skočil som 
do vody a poškodil si krčnú 
chrbticu a zároveň miechu... 
Rozhodoval som sa podľa odboru – 
najprv som išiel na obchodnú 
školu, a keďže som bol na 
základnej škole štvorkár, a po 
hlavičke do vody som nevedel, či sa 
mi to nepomiešalo aj v hlave, tak 
som si vybral najprv dvojročku 
(učebný odbor EOOS, poznámka 
redakcie). Po nej som išiel na OA, 
nakoľko som obchodnú školu 
skončil so samými jednotkami. Môj 
úspech bol v tom, že som vedel 
dobre dávať pozor v škole a 
nemusel som sa už pripravovať 
doma. 
 

Obchodný smer Ti vyhovoval? V čom je 

jeho výhoda? 

- Áno. Baví ma marketing, práca 
s ľuďmi, od plánovania až po 
realizáciu. Boli sme super partia 
spolužiakov, tak sme sa navzájom 
doučovali. Tento odbor by mohol 
byť príťažlivý pre študentov vďaka 

svojmu väčšiemu uplatneniu sa na 
trhu práce (v porovnaní 
s gymnáziom), poskytuje väčšiu 
odbornosť a absolventi OA majú už 
počas štúdia aj prax, teda nie je to 
len o teoretickom štúdiu, ale aj 
o praxi vo firme, človek je omnoho 
použiteľnejší.  

 

Kto bol Tvoj učiteľský vzor? 

- Pani učiteľka Hamšíková, ďalej pani 
učiteľka Petríková, ktorá nás učila 
ekonomiku, lebo tiež to poňala 
zábavnejšou a praktickou formou. 
 

Dnes je Tvojou neodmysliteľnou 

partnerskou súčasťou psík.  

Odkedy ste s Maikim spolu, koľko má 

rokov? 
- Maikiho mám od jeho 2 mesiacov, 

má 4 roky. Je to dlhosrstý nemecký 
ovčiak, ktorého som si sám 
vychoval. Jeho prirodzený 
temperament je agresívny, avšak ja 
som v ňom od začiatku agresivitu 
potláčal prostredníctvom výcviku, 
aby sa z neho mohol stať môj 
asistenčný pes.  
 

Maiki a Martin sú držiteľmi 

mnohých ocenení 
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Zároveň je Maikicanisterapeutom 
s dvoma certifikátmi. Maikije 
vycvičený tak, že neprejavuje 
agresivitu dokonca ani vtedy, keď 
je unavený.  

 

Čo je to canisterapia? 

- Je to liečenie pomocou psa (canis = 
pes, z lat.) Pes, v spolupráci 
s lekárom či psychológom dokáže 
pomôcť v psychickom probléme 
človeka, lieči strach, napríklad zo 
psov či strach vyjsť von; ďalej 
dokáže pomôcť depresívnym či 
hyperaktívnym ľuďom.  
V spolupráci s fyzioterapeutom 
dokáže pomôcť napríklad 
v motorických problémoch ľuďom 
so spazmami (kŕčmi) končatín, 
skrátenými šľachami či pri 
bolestiach chrbta.  

 

Ako sa z Maikiho stalcanisterapeut? 

- Najskôr prebiehala Maikiho 
základná socializácia, trvá u psa 
zväčša 8 až 12 mesiacov. Neskôr 
psík pristúpi ku skúškam, za ktoré 
získava certifikáty. Podotýkam, že 
skúšky neurobí každý psík!Maiki 
dnes funguje vo svorke, kde má 
svojich canisterapeutických 
kamarátov. Ja fungujem pre neho 
ako alfasamec = partner 
canisterapeuta.  
Viete, aký je rozdiel medzi 
psíčkarom a psovodom? Psíčkar je 
psov spoločník, psovod je psov 
partner. 
 

Maiki je aj asistenčný pes.  Ako konkrétne 

Ti Maiki asistuje?  

- Podáva mi veci, napríklad keď mi 
vietor odfúkne šiltovku, dokáže mi 
privolať výťah... 

 
 
 

Je moment, kedy Maiki„nepracuje“?  

- Áno, Maiki pracuje vtedy, keď má 
postroj. Keď ho nemá, vie, že 
nepracuje. 

 

Je Maiki Tvoj prvý pes? 

- Nie, je to môj tretí psík, ovčiaka 
som si vybral k môjmu životnému 
štýlu. Denne spolu robíme 10-
kilometrové vychádzky. 
 

Máš s Maikimnejaký zaujímavý zážitok? 

- Áno.  

Keďže som na vozíku, nebolo mi 
všetko jedno. Maiki ich uzemnil, 
neublížil im, bola to iba taká jeho 
psychologická  vojna. Maiki vo 
všeobecnosti zrkadlí moje pocity – 
môj strach, moju pohodu či môj 
stres.  
 

Čím je Maiki výnimočný? 

- Dokáže vydržať aj výstrel z dela, 
nemá problém na Silvestra. 
 

Absolvoval si aj kurz reflexológie psa. O čo 

išlo? 

 

- Učil som sa tam, ako myslí pes. 
Najväčšou chybou ľudí voči psom 
je to, že dávajú psovi ľudské 
vlastnosti. Počas reflexológie sa 
naučíš, že pes je šikovné zviera, len 
má svoje limity. Napríklad sa 
naučíš, čo znamená motivácia pre 
psa a že ňou vieš dosiahnuť úžasné 
výkony. 
 

Vieš si predstaviť život bez Maikiho? 

- Nie, je to môj partner, prežíva so 
mnou dobré aj zlé veci, vždy ma 

Maiki  mi zachránil život, keď na mňa 

v lesíku zaútočili dva agresívne psy. 
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podrží, môžem sa na neho 
spoľahnúť. 
 

Tešíte sa na Vianoce, rozlíši aj Maiki, že sú 

Vianoce? 

- Ja sa teším, Maiki nemyslím, že to 
rozlišuje. V rámci myslenia psa pes 
nerieši minulosť a budúcnosť, 
preto, či mu Ty spestríš nejakým 
spôsobom vianočný večer, on sa 
poteší, vie, že to je, teší sa, ale inak 
to ďalej nerozoberá. 
 

Aký je Tvoj názor na to, keď sa psík či iné 

zvieratko daruje ako vianočný darček? 

- Keď je cieľom iba potešiť dieťa, 
nemyslím si, že je akékoľvek zviera 
vhodný darček. Ale ak by cieľom 
bolo dieťa motivovať, aby viac 
chodilo von, bolo zodpovednejšie, 
robilo domáce práce, tak fajn. Ale 
ak by to bolo iba o potešení, tak by 
to bola chyba, lebo dieťa to bude 
baviť iba pár týždňov a psík 
napokon skončí v útulku.  
 

Prianie na záver? 

- Študentom prajem, aby sa učili 
počúvať a diskutovať, hlavne 

v situáciách, keď sú dva opačné 
názory, lebo v spoločnosti sa 
nenosí, že by dvaja oponenti mali 
viesť kultúrnu diskusiu... 
 

 

 

 

Čo pekné Ťa čaká v najbližších dňoch? 

- Letím na Maltu ako tanečník na 6 
dní. 

 

Šťastnú cestu a vďaka za rozhovor! 

MOKY 3  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Ak by zvieratko bolo iba o potešení, tak by darovať ho 

bola chyba, lebo dieťa to bude baviť iba pár týždňov 

a psík napokon skončí v útulku. 

 

Martin Dajt 
 

Martin s Maikim na besede v škole v Deň 
milovníkov zvierat – 4. októbra 2022 
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TIP NA ZAUJÍMAVÉ PODUJATIE 

FESTIVAL PAN 
Odporúča: Dano, 3.OA 

Foto: MiroslavKasprzyk 
 

26. 11. 2022 sa v Liptovskom Mikuláši konala 

celoštátna súťažná prehliadka súborov venujúcich 

sa pantomíme a pohybovému divadlu.  

 

Bola súčasťou 29. ročníka festivalu PAN. Podujatie 

s celoštátnou účasťou bolo rozdelené na dve časti: 

prvé tri dni boli venované tvorivým dielňam s večerným programom. Pohár improvizácie, 

Mím show-vystúpenie  otca a organizátora festivalu - míma, zabávača, spisovateľa a herca 

v jednej osobe - Miroslava Kasprzyka (v TV Sokoliar Tomáš)  a hostí. 

Sobota bola venovanáprehliadke mladých súborov. Zúčastnili sa jednotlivci, dvojice a trojice. 

Mali predviesť 3-minútové etudy na akúkoľvek tému. Predstavenia sa mi páčili a súhlasím 

s rozhodnutím poroty. Najmä dvojice mali kvalitné predstavenia. Porota ocenila dvojicu, 

ktorá verne zahrala deti hrajúce sa na pieskovisku, avšak myšlienkou bolo, že všetci hrabú 

len pre seba. Zaujímavo sa predviedla trojica dievčat, ktoré sa náhodne stretli v kupé, kde 

zaspali a snívali spoločný sen. Ocenili ich za najčistejší pantomimický prejav. Víťazom 

v trojiciach sa stalo predstavenie Tak ako? o nesmelom mládencovi a dvoch atraktívnych 

slečnách.  

Večerné predstavenie klubu Hellmime Tomáša a Elišky Kasprzyk a fínskej kolegyne Kati 

Lehtola (žijú a tvoria v Helsinkách), bolo ukončením festivalu. Opäť sa jednalo o 6-10 

minútové etudy s hlbokými myšlienkami, najmä vystúpenie o knihách ako realite, ktorá by 

mala byť súčasťou našich životov, ma oslovilo. Aj záverečný vstup, v ktorom sa čarodejnica 

zbaví svojich nepriateľov, sa stretol s priazňou publika.  

Na záver sme sa pohostili pre festival tradičným chlebom s masťou a cibuľou a stretli sa so 

známymi, ktorých ja a moja mama stretla po dlhých rokoch, keď na festivale pomáhala.  

 

 

 

 

 

 

Predstavenie Plus - Mínus 

 

Predstavenie Tak ako? 

 



Moky 3, DECEMBER  2022 

 
 

23 | S t r a n a  
 

KNIŽNÝ TIP 

NA VINE SÚ HVIEZDY/John Green 
Odporúča: Sofi, 3.G 
 
 

„Asi už nikdy neuvidím oceán z výšky desať kilometrov, keď už sa 
nedajú rozoznať ani vlny, ani lode a more je jedna obrovská 
jednoliata masa vody. A vtedy mi došlo, že ľudia nebudú mať 
nikdy dosť bez ohľadu na to, či sa im splnili sny alebo nie, lebo 
v nich navždy bude vŕtať neodbytná myšlienka, že všetko sa dá 
urobiť znova a lepšie.“ (s. 229)

V jedennádhernýjesenný deň som dočítala krásnu knihu Na vinne sú hviezdy, ktorú som 

dostala minulý rok ako vianočný darček. Táto kniha, rovnako ako aj rovnomenný film, ma 

nesmierne zaujala. Film som videla už viackrát v minulosti. No k prečítaniu knihy som sa 

dostala len teraz a musím povedať, že bola pre mňa veľmi poučná, naučila ma napríklad aj 

to, aké je dôležité vážiť si život a byť vďačný za každú šancu, ktorú nám ponúkne...

Námet diela/Boj s rakovinou 

I keď mám tiež dosť komplikované 
zdravotné postihnutie, stačí mi „len 
dodržiavať diétu“ a som v poriadku, 
u hlavnej hrdinky 
HazelGraceLancasterovej a u jej 
neskoršieho priateľa z podpornej skupiny 
Augusta Watersa to až také ružové nebolo. 
Obaja hlavní hrdinovia totiž trpia vážnou 
nevyliečiteľnou chorobou - rakovinou. Ale 
žijú a snažia sa užívať si život, ako sa len 
dá, v duchu filozofie - „Hoci svet nestvorili 
pre nás, nás rozhodne stvorili pre svet...“ 
(s. 206).  
 

O autoroviJohnoviGreenovi 

Okrempísaniakníh, z ktorých Na vine sú 
hviezdy sa stala jedným 
z najpredávanejších diel všetkých čias, sa 
venuje tvorbe youtubových videí so svojím 
bratom Hankom. So ženou Sarah má dve 
deti - desaťročného Hanryho a deväťročnú 
Alice. Jeho knihy boli preložené do viac 
ako päťdesiatich piatich  jazykov a viac ako 
päťdesiat miliónov výtlačkov bolo 
predaných po celom svete. Za svoje 

životné poslanie dostal aj viacero 
literárnych cien, tak napríklad 
Printzovumedailu za dielo Kam zmizla 
Aljaška, ocenenie pre najlepšieho 
mládežníckeho autora za dielo Na vine sú 
hviezdy, ako aj mnoho iných cien či 
ocenení.  
 

 

O čom je príbeh? 

Dej je napísaný naozaj pútavo, pravdivo 
a otvorene, niekedy aj troška dramaticky – 
ironicky a sarkasticky. Postavy boli 
zobrazené reálne a skutočne. Avšak túto 
knihu by som radšej odporučila iba starším 
čitateľom časopisu MOKY,16-18 +. Mladší 
čitatelia by zrejme túto knižku nepochopili 
a mohli by mať traumu z toľkých ťažkých 
diagnóz pohromade, ako aj zo štýlu, akým 
je napísaná. A čo vás čaká po prečítaní? 
Budete mať úplne iný pohľad na hodnoty 
v živote. 

MOKY 3   
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DIVADELNÝ TIP 

CARMEN/OPERA SND 
Odporúča: Denisa, 2.OA 

 

 

Na opere som bola prvýkrát v živote. Tento žáner ma ihneď 

očaril. Nadčasová hudba v kombinácii so zaujímavým dejom, 

živým orchestrom, sólistami a zborom boli pre mňa najsilnejší 

a najobohacujúcejší kultúrny zážitok, ktorý som za veľmi dlhú 

dobu mala. Určite plánujem operu v blízkej budúcnosti ešte 

navštíviť. 

 

Premiéra predstavenia opery Carmen sa v novom Slovenskom národnom divadle konala 

v posledný septembrový deň, a to pri príležitosti otvorenia 103. sezóny. Predstavenie sa 

začalo o 19:00 a skončilo o 21:45 desať minútovým potleskom. 

 

Z histórie  

Carmen je jedno z najobľúbenejších diel svetového operného repertoáru, v ktorom sa snúbi 

francúzsky šarm so španielskou vášňou. Dielo zložil v roku 1874 francúzsky skladateľ 

GeorgesBizet a libretá napísali Henri Meilhac a LudovicHalévy podľa rovnomenného románu 

spisovateľa Prospera Mériméea z roku 1852. Svetová premiéra v Paríži v roku 1875 bola 

úplným prepadákom, preto ju po štyroch, či piatich predstaveniach prestali hrať. No Bizet bol 

aj napriek tomu presvedčený, že Carmen je jeho najlepším dielom. To sa potvrdilo o osem 

rokov neskôr, keď Carmen v tej istej opere zožala obrovský úspech a stala sa jednou z najviac 

hraných opier vôbec. Bizet sa, žiaľ, tohto úspechu nedožil, zomrel na infarkt presne o tri 

mesiace. 

 

Kto sa podpísal pod realizáciu? 

SND počas svojej 103. ročnej histórie odohralo dielo v 11-tich naštudovaniach viac ako 

600krát.Preto niet divu, že pri tomto spracovaní zvolilo trochu iný - moderný prístup.Réžie sa 

ujal výkonný riaditeľ Opery SND Lubor Cukr, hudobne ju naštudoval dirigent Kevin Rhodes. 

V hlavnej úlohe Carmen sa objavila Katarína Hano Flórova, v úlohe Dona Josého Andrej 

Šaling, v úlohe Dona Escamilla Daniel Čapkovič a Micaëlu stvárnila Mariana Sajko. 

 

O čom je príbeh? 

Dej opery sa odohráva v 19. storočí v španielskej Seville. Krásna Cigánka Carmen pracuje 

v tabakovej továrni. Blízko nej stojí aj strážnica, ktorej veliteľom je Don José. Keď raz 

vychádzali ženy z továrne, Carmen, ktorá bola zvyknutá na obdiv mužov, uvidela Dona 

Josého a začala s ním flirtovať. On si ju však nevšímal. Carmen to neodradilo. Jedného dňa 

vypukla v továrni medzi ženami veľká bitka. Účastníčkou bola aj Carmen, ktorú zatkli, pretože 

jednu zo žien napadla nožom. Na strážnici opäť stretáva Dona Josého, ktorého presvedčí, aby 

ju pomstil. Veliteľ stráže je za tento čin degradovaný a odsúdený do väzenia. Carmen je 

v pohostinstve Lillase Pastii, kde stretáva známeho toreadora Escamilla, ktorý je ňou úplne 
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očarený. Po uplynutí trestu Don José opäť vyhľadá Carmen, ktorá ho vášnivo privíta. José jej 

kúzlu podlieha. No keď zaznie z kasární trúbka, chce sa okamžite vrátiť. Na to sa Carmen 

urazí, že uprednostňuje vojakov, nie ju a vysmeje sa mu. Don José sa z lásky ku Carmen stáva 

pašerákom žijúcim na úteku a skrývajúcim sa v lese. Po čase Carmenina láska k nemu 

vyprcháva, no on sa svojej vášne zbaviť nedokáže a žiarli na Dona Escamilla, ktorého Carmen 

miluje. Celý príbeh končí tragicky, keď úplne zničený Don José zabíja tú, o ktorej tvrdil, že ju 

miluje. 

 

Opera sa spieva vo francúzskom jazyku so slovenskými a anglickými titulkami. 

Ak ešte nepoznáte tento žáner, no máte radi klasickú hudbu a chcete si rozširovať obzory, 

určite odporúčam navštíviť predstavenie Carmen.MOKY 3

 
 
 
 

 

 

 

 

 

 

VTIPY zo školských lavíc 
  

Conie: Tá interikulácia... 
(imatrikulácia) 
 
P.uč.Šreinerová príde do triedy: 
Poďte rýchlo von pozrieť sa na 
zatmenie Slnka! 
Peťo, 2.OA: Keby tam bola nejaká 
pekná baba, tak idem.   
Ale kvôli Slnku? 
 
Pán riaditeľ ide po chodbe:  
Chlapci, choďte, už do triedy! 
Veronika z 8.B: Ale ja somdievča! 
Pán riaditeľ: To určite! 
 

 
 
 
Rozhovor dvoch nevidiacich z 3.G  
po hodine chémie, na ktorej sa 
hovorilo o otrave metylalkoholom. 
Samko: Joj, už ani hovoriť neviem. 
Asi som si dal toho metylalkoholu. 
Veronika: Ale čoby, to by si mal 
problémy so zrakom. 
Samko: Vlastne áno. Vidím vločky! 
Veronika: Takže keď sa nevidiaci 
otrávi metylalkoholom,  
začne vidieť. 
 

 

 

POZVÁNKA PRE MILOVNÍKOV OPERY 

OPERA CARMEN - 8. marec 2023, 11.00 

Nová budova SND 
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BILANCUJEME ROK 2022 

ANKETA 
Zozbierala redakcia v 3.G a SVC 
 

Akézaujímavé udalosti a nové skúsenosti Ti 

tento rok priniesol? 

 

Marek, 2.SVC:  
- Bol som v Modre na Letnej 

počítačovej škole na začiatku júla, je 
to akcia pre nevidiacich, kde sme si 
zopakovali schopnosti v PC a v oblasti 
sebaobsluhy.  
 

Kika, 1.SVC: 
- Bola som na akcii – Autisti v pohybe. 

Stretla som sa tam s rodinkou, ktorá 
mala syna s autizmom a druhého s 
Downovým syndrómom. Išlo sa na 
jeden dlhý výlet okolo Prašivej 
a mojou úlohou bolo chlapcov 
zmotivovať tak, aby vyšľapali kopec 
a udržali si dobrú náladu.  
 

Tomáš, 3.G: 
- Bol som na festivale  Colorsof Ostrava, 

kde som spoznal nových interpretov, 
od ktorých dodnes počúvam anglické 
pesničky. 
 

Swappo, 3.G: 
- Tento rok som 

bol 2krát na 
dovolenke 
s cestovkou, oni 
tam vedia, čo 
presne si máš 
pozrieť 
a nemusíš to 
dlho vyhľadávať 
(Bavorsko 
a Malta). 
 

Ondrej, 3.G: 
- Vodičák. Niektoré veci, ktoré vidíte na 

ceste, sú geniálne! Keď sme išli cez 
Sad Janka Kráľa, videl som, ako 
perfektne ide veverička cez priechod 
pre chodcov, hoci ju to nikto neučil, 

naopak, iný pán, ktorého som zazrel, 
keď som sedel za volantom, šiel pol 
metra od priechodu... 
 

Samko, 3.G: 
- Tento rok bol veľmi zaujímavý. 

Nakoľko mám vážne zdravotné 
problémy, tak mám individuálne 
štúdium. Je to iné, ako prezenčné 
štúdium. Človek sa musí viac sústrediť. 
Ak niečo neviem, tak si to musím 
vyhľadať na internete. No našťastie 
som úspešne ukončil druhý ročník 
školy. Nakoľko som trávil veľa času 
v nemocnici, tak som veľa uvažoval 
o rôznych veciach. Zistil som, že treba 
si vážiť to, čo človek má. Hoci má 
človek aj nejaké zdravotné problémy, 
ale život si musí užívať naplno. Taktiež 
si treba vážiť svoju rodinu. Veď 
milujúca rodina je to najviac! Rodina 
je silné puto, ktoré by sa nemalo 
roztrhnúť. No, našťastie, pri všetkých 
mojich problémoch sa nám tento rok 
podarilo ísť aj nadovolenku. Na 
dovolenke sme išli po stopách druhej 
svetovej vojny. Navštívili sme Duklu 
(Údolie smrti), kde sa odohrali 
najväčšie a najkrvavejšie boje 
pri oslobodzovaní Slovenska. Už keď 
smepritom, tak pri tej príležitosti som 
prišiel nato, aká je sloboda dôležitá, 
a čo všetko museli naši staríotcovia, či 
pradedovia obetovať, aby sme mohli 

slobodne žiť. Vojna je zlá. Oni 
dúfali, že vojna už nikdy 
nebude. Žiaľ, prebieha hneď 
u našich susedov na Ukrajine. 
Dúfam, že sa táto 
nezmyselnávojna na Ukrajine 
čím skôr skončí, nakoľko tento 
konflikt zasahuje aj do našich 
životov– hlavnerastúcimi 
cenami energií a 

potravín. Mnoho veteránov z druhej 
svetovej vojny vravelo, že vojna je 
zbytočná. Tento názor s nimi zastávam 
ajja. 
 
 
 

Dúfam, že sa nezmyselná vojna na 

Ukrajine čím skôr skončí, nakoľko 

tento konflikt zasahuje aj do našich 

životov - hlavne rastúcimi cenami 

energií a potravín. 

 

Samko, 3.G 
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Nina, 3.G:  

- Počas tohto roka som obzvlášť 
pochopila na vlastnej koži, že 
priateľstvo je jednou z najdôležitejších 
vecí v živote. Ak nemáte priateľov a 
máte rodinu, tak máte len polovicu. 
Ak nemáte ani rodinu, ani priateľov, 
tak vlastne 
nemáte nič. 
Mali by sme si 
vážiť a chrániť 
priateľov, 
ktorých máme, 
pretože v núdzi 
sa ukáže, ktorí 
sú našimi 
skutočnými 
priateľmi a ktorí 
nie. Keďže to 
však dovtedy s 
úplnou istotou nevieme povedať, mali 
by sme byť ku všetkým rovnako dobrí. 
A ak si niektorý priateľ pomyslí, že už 
vás viac nepotrebuje, kvôli čomu 
znemožní akékoľvek spojenie s vami, 
alebo vám kvôli niečomu nedokáže 
odpustiť, neodsudzujte ho. On spravil 
veľkú chybu, ale vy mu aj tak 
odpustite. Bude sa vám potom žiť 

ľahšie a hlavne, čo je veľmi dôležité, vy 
nie ste ako on, teda po ňom 
neopakujte! Pamätajte, buďte ku 
každému dobrý a láskavý, či je vaším 
skutočným priateľom alebo nie. 
Myslite tiež na to, čo raz povedal 
Dalajláma: „Nedopusťte, aby malá 
hádka zničila veľké priateľstvo.“ Verte 

mi, že váš život bude takto len 
krajší a raz budete za to 
dokonca odmenení. 
 

- Sofia, 3.G: Tento rok mi 
priniesol veľa nových 
skúseností.... Naučila som sa 
hovoriť o svojich pocitoch a 
problémoch v rodinnom kruhu, 
tiež som sa naučila požiadať 
maminu alebo segry o pomoc, 

keď ju potrebujem. MOKY 3   

 

  
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
  

Najviac ma však zasiahla udalosť 

autohavárie na Zochovej, ktorá si, 

žiaľbohu, kvôli alkoholu odniesla 

5 mladých životov. Táto udalosť 

ma zasiahla preto, že týždeň pred 

haváriou som na Zochovej 

prestupovala na MHD do školy. 

Sofia, 3.G 

Tak čo ja viem, po prečítaní jednej knihy 

(bola to súčasť povinnej literatúry, ale už 

si názov nepamätám), tak ten týpek, čo 

tam bol hlavná postava, ma inšpiroval 

snažiť sa viac cvičiť. Možno dostanem na 

narodeniny nový bicykel, zatiaľ chodím 

aspoň behať (v sobotu – nedeľu). 

 

Luna, 3.G 
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VIANOČNÁ PRÍLOHA 
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VEĽKÁ VIANOČNÁ ANKETA 
Pripravila: Sofia, 3.G 

Kresby: Žiaci 7.A 

 

 
Milí čitatelia časopisu MOKY 3! 

Vianoce nám už pomaly klopú na dvere. Obdobie Vianoc a adventu je určite jedným 

z najkrajších, najštedrejších a najvoňavejších období v roku. Zo všetkých rádií odrazu počuť 

vianočné koledy. V každom obchodnom dome možno nájsť kade s kaprami, vianočnú 

výzdobu, odvšadiaľ nás lákajú zľavy na vianočné nákupy darčekov. A, samozrejme, z každej 

domácnosti alebo cukrárne možno cítiť vôňu čerstvo upečeného vianočného pečiva.  

Takto by sa dali charakterizovať Vianoce - najdokonalejší sviatok v roku. 

 Ako toto obdobie prežívajú učitelia, žiaci či zamestnanci našej školy?  

Pýtala som sa, 

aké zaujímavé adventné či vianočné zvyky a tradície dodržiavajú a 

aký by bol pre nich (pre spoločnosť) ten najkrajší vianočný darček ... 

 

Lea Scarlet 2.G – Na Štedrý deň chodíme do kostola, predtým pečieme a pozeráme 
vianočné rozprávky.  
Myslím si, že pre spoločnosť by bol ten najkrajší darček sloboda a mier, peniaze sú 
síce v živote človeka dôležité, ale nie sú všetko. 
 
Bruno 2.EOOS – U nás doma nesmie pred Vianocami chýbať adventný veniec, na 
ktorom sú štyri sviečky a my každú adventnú nedeľu jednu zapálime. Poslednú 
adventnú sviečku zapálime na Štedrý večer.  
Pre mňa osobne je najväčším darčekom to, keď sme na Vianoce celá rodina spolu. 
Nikto sa s nikým neháda a všade panuje príjemná atmosféra. 

 
Ľubo 4.OA – Na Štedrý deň zdobíme vianočný stromček, balíme darčeky 
a pripravujeme štedrú večeru.  
Podľa mňa by pre spoločnosť bol najlepší darček, keby neboli žiadne rozbroje medzi 
občanmi, ako napríklad dávnejšie na Zámockej ulici v Bratislave. 
 
Maťo 3.OA – Na Štedrý deň zvyknem jedávať len raňajky, respektíve nič a potom ma 
čaká vianočná večera v rodinnom kruhu. Na večeru zvykneme jedávať oblátku 
s medom a cesnakom, potom polievku, najčastejšie kapustnicu a nakoniec si dáme 
kapra so zemiakovým šalátom.  
Pre mňa osobne je najväčší darček to, že sa celá rodina stretneme pri jednom stole 
a že sme zdraví a šťastní. Materiálny darček je pre mňa iba bonus. 
 
Luna 3.G – Pred Štedrým dňom ideme ku starým rodičom a vždy tam nájdeme 
neozdobený vianočný stromček. Na Štedrý deň nás, teda mňa a mojich dvoch 
súrodencov, naša teta zoberie von na prechádzku a ostatní členovia rodiny ozdobujú 
stromček a dávajú pod neho darčeky. Naša babka zatiaľ varí štedrú večeru, a síce 
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kapustnicu. Vždy som sa čudovala, prečo má takú červenú farbu? Teraz už viem, že 
do nej babka dáva červenú papriku a ešte aj klobásu. Ako ďalší chod mávame 
pstruha, kapor má podľa mojich rodičov a starých rodičov veľa kostí a to môže byť 
nebezpečné. V každom prípade, po prechádzke s tetou dedo vojde do izby, ktorá bola 
doposiaľ zatvorená a pred dverami bola položená metla a zacingá zvončekmi. A vtedy 
už vieme, že môžeme do tejto izby vojsť aj my, postavíme sa k stromčeku, spievame 
pri ňom vianočné koledy a až potom si môžeme rozbaľovať darčeky.  
Hmm, toto je dobrá otázka, určite keby sa ľudia viac vzájomne rešpektovali. A pre 
mňa by bol určite najlepší vianočný darček nový bicykel. 
 
Pán zástupca Lackovič - Keďže u nás v rodine trávime Vianoce „na striedačku" teda 
raz na Orave u rodičov mojej manželky a potom na Myjave u mojich rodičov, aj naše 
tradičné vianočné zvyklosti sú rozdielne. Z našich najzaujímavejších zvykov vyberám:  
púšťanie lampiónov šťastia, polnočná prechádzka na Štedrý večer, zdobenie našej 
jedličky s čisto prírodnými ozdobami, ktorú máme v záhrade na chalupe. 

Čím som starší, tým viac si 
uvedomujem, že tým najkrajším 
vianočným darčekom je možnosť v 
zdraví tráviť voľné chvíle v kruhu 
rodiny. A mať dve krásne a zdravé 
deti, to je niečo ešte viac. 

 
 
 

 
Pani učiteľka Capeková – Pred Vianocami pečieme, vianočné labky a vianočné rožky 
u nás nemôžu chýbať. Samozrejme, že ozdobujeme aj vianočný stromček. Na Štedrý 
večer nemôže u nás chýbať štedrá 
večera. Oblátka s medom 
a cesnakom, kapustnica a kapor so 
zemiakovým šalátom.  
Najkrajším vianočným darčekom 
pre spoločnosť by určite bol mier 
a pokoj. 
 
Pán asistent Lukáš – Na Štedrý deň dodržiavame hneď niekoľko zaujímavých tradícií. 
Samozrejme, že dodržujeme pôst až do Štedrej večere. No k zvykom môžem povedať, 
že keď pripravujeme kapra, vždy si vhodím do peňaženky nejaké šupiny, vraj to 
prináša šťastie a úspech. Vždy pred Štedrou večerou rozkrojíme jablko, a keď je 
v jeho strede hviezda, budeme mať celý budúci rok šťastie. Pred Štedrou večerou 
však máme ešte jeden zvyk, a síce, nakreslíme si krížik medom na čelo - tento zvyk by 
mal priniesť do budúceho roka hlavne zdravie. Ďalej nasleduje Štedrá večera, 
a potom si už len rozbaľujeme vianočné darčeky a pozeráme vianočné rozprávky. 
Pre spoločnosť by bol určite najlepším darčekom mier, zdravie a vzájomné 

porozumenie medzi ľuďmi. MOKY 3   
 

Vianočné labky a vianočné rožky 

u nás nemôžu chýbať! 

P. uč. Capeková 
 

Z jedál  spomeniem špecialitu - mäso 

v hrnci = 7 druhov mäsa, varených v 

špeciálnom hrnci, obalených cestom 

niekoľko hodín, alebo rybaciu polievku s 

ikrami a smotanou. Toto sú veci, bez 

ktorých by u nás Vianoce neboli.  

P. zástupca Lackovič 
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Pani učiteľka Bauerová - Jeden zaujímavý zvyk, o ktorý sa môžem podeliť, je, že 
chodievame koledovať každý rok na prvý sviatok vianočný - teda 25. decembra. Volá 
sa to Dobrá novina a je to projekt, v ktorom sa zbierajú peniaze pre rozvojové africké 
krajiny. To sa stretneme partia detí, mládeže a dospelých u nás v Pezinku na fare, 
dáme dohromady 5 minútový program kolied a básní o zvestovaní narodenia Ježiška. 
Mojou úlohou je sprevádzať koledníkov na akordeón. Následne až do večera chodíme 
hore - dole po rodinách, ktoré sa rozhodli nás prijať v rámci celého mesta, našťastie, 
máme šoférov - dobrovoľníkov, ktorí nás vozia svojimi autami, a navštevujeme ich. 
Deti aj ja sa tešíme hlavne na to, že v každej rodine nás pohostia vianočnými koláčmi, 
takže máme slušný prehľad o tom, čo sa kde na Vianoce v Pezinku pečie. Na konci 
koledovania po hodinách driny spoločne otvárame pokladničku, spočítame peniaze a 
spíšeme zápisnicu, ktorú posielame aj so zbierkou príslušnej organizácii, a tá 
chudobným na opačnej pologuli.  
Popravde, výborná otázka s tým darčekom, lebo neviem na ňu okamžite odpovedať. 
Počula som, že človek sa stále na niečo sťažuje, a pritom ani nevie, ako by to malo 
vyzerať, aby bol spokojný. No skúsim odpovedať čisto komerčne, dúfam, že nikoho 
nepohorším. Už dávno - od mladosti - si prajem jeden darček, ktorý si nemôžem 
dovoliť - a to je luxusný kabriolet červenej metalízy, v ktorom by som sa premávala v 
klobúku a slnečných okuliaroch v štýle talianskych komédií po uliciach bez 
konkrétneho cieľa a užívala si pohodu a zábavu z jazdy. Realita je taká, že hoci mám 
vodičský od 18, nikdy som za volantom nesedela, keď nepočítam autoškolu, takže 
preto je to veľký sen. 
 

V závere by som sa chcela zaželať všetkým v pokoji a harmónii prežité Vianoce a, 

samozrejme, šťastný nový rok 2023! 
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VIANOCE V RÔZNYCH KRAJINÁCH SVETA 
Spracovala: Veronika, 3.G 

Kresba: Leoš, 7.A 

Možno si myslíte, že Vianoce sú výhradne kresťanským sviatkom, no pravdou je, že majú 

pôvod v pohanských oslavách zimného slnovratu, kedy bola najdlhšia a najtmavšia noc 

v roku. Vianoce, ako ich poznáme dnes, oficiálne vyhlásil pápež Július Prvý, ktorý vybral 
25. december za symbolický Deň slávenia narodenín Ježiša Krista, alebo pre deti - Ježiška. 

 

Symboly Vianoc 

Vpohanských domácnostiach si ľudia v zime zdobili miestnosti vždy zelenými rastlinami, 

ktoré sú symbolom života a znovuzrodenia. 

 

Imelo malo veľký význam pre Keltov, keďže je jednou z mála rastlín, ktorá má plody 

v zimnom období, zatiaľ čo ostatné rastliny v zime umierajú. Kelti mu pripisovali schopnosť 

uzdravovať rany a zvyšovať plodnosť. Vo viktoriánskom období si ľudia začali vešať imelo nad 
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dvere alebo voľne zo stropu. Tento zvyk sa onedlho doplnil o bozkávanie sa pod imelom, 

ktoré poznáme z amerických filmov. 

 

Vianočná ruža je zeleno červená rastlina, ktorá je symbolom Vianoc v Amerike. Táto rastlina 

má pôvod v Mexiku a názov dostala podľa amerického ministra Joela R. Poinsetta, ktorý ju 

do krajiny priviezol. Začala sa pestovať v skleníkoch a obchody ju ponúkajú pred a počas 

sviatkov.  

 

Krásne rozsvietený, trblietavý vianočný stromček je dnešným symbolom Vianoc. Podľa 

historikov si ľudia postavili prvý vianočný stromček už v roku 1510 v Lotyšsku, avšak tradícia 

zdobenia výslovne vianočných stromčekov sa rozšírila najprv len v Nemecku. Až v roku 1848 

sa dostal do amerických novín obrázok vianočného stromčeka a tento zvyk sa dostal do 

každej domácnosti. 

 

Nezvyčajné vianočné tradície 

 

Švédska vianočná koza 

Jednou z najmladších vianočných tradícií je stavanie slamenej kozy v švédskom meste Gävle. 

Švédi každoročne stavajú 13 metrov vysokú slamenú sochu kozy, ktorá priťahuje množstvo 

turistov už od roku 1966. Túto sochu sa potom skupina ľudí snaží podpáliť, zatiaľ čo iná 

skupina ju chráni. Za viac ako 40 rokov tejto tradície sa kozu podarilo ochrániť iba 11krát. 

Naposledy zhorela minulý rok.  

 

Japonský Santa Kurohsa s očami na zadnej časti hlavy 

Pre Japoncov nie sú Vianoce veľmi významným sviatkom. Aj napriek tomu však vďaka 

americkému reklamnému pôsobeniu od roku 1974 je silnou tradíciou stráviť rodinnú večeru 

v populárnej americkej sieti rýchleho občerstvenia KFC. Záujem je tak veľký, že je potrebné 

vopred si rezervovať stôl.Neboli by to ale Japonci, keby neurobili z niečoho vlastnú desivejšiu 

kópiu. Slávneho Santu Clausa premenovali na Santu Kurohsu. Pridali mu oči navyše na zadnú 

časť hlavy, aby mohol dohliadať aj na neposlušné deti za svojím chrbtom. 

 

Islandské vianočné čítanie kníh 

Islandské Vianoce sú tradične spojené s pokojom a čítaním kníh. Práve na Islande sa 

v prepočte na obyvateľa ročne vydá najviac kníh. Väčšina z nich sa predá v predvianočnom 

období. Táto tradícia je súčasťou obdobia nazývaného Vianočná kniha. Na Štedrý večer si 

rodina a priatelia navzájom povymieňajú a požičajú knihy a zvyšok večera si čítajú a jedia 

čokoládu. 

 

Nórske metly 

V Nórsku ľudia na Štedrý deň schovávajú metly. Táto tradícia trvá od obdobia, v ktorom ľudia 

verili, že na Štedrý deň prídu zlí duchovia a čarodejnice, ktorí hľadajú metly, aby na nich 

mohli odletieť preč. Odvtedy ľudia v Nórsku schovávajú metly na najbezpečnejšie miesto 

v dome. A čo vy, milí čitatelia? Máte aj vy nejakú nezvyčajnú vianočnú tradíciu? MOKY 3   
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SLADKÝ TIP NA VIANOČNÝ STÔL  

GRÓFKIN KOLÁČ 
Piekol: Samko, 3.G 

 

 
 
 
 
 
 

 
 
 
 

Suroviny: 

- 450 gramov polohrubej múky 
- 125 gramov palmarínu 
- pol prášku do pečiva 

- 200 gramov práškového cukru 
- 4 žĺtky 

- 4 bielka 
- 1 až 2 lyžičky mlieka 

- citrónová kôra 
- 1 lyžička kakaa 

- 1 vanilkový cukor 
- 2 lyžice kryštálového cukru 

- 70 až 100 gramov posekaných orechov 
- 70 až 100 gramov hrozienok 

- 7 jabĺk 

 

Pracovný postup: 

 

Na pracovnú dosku si dáme: múku s práškom do pečiva, margarín, práškový cukor, žĺtky, 
mlieko, citrónovú kôru. Vypracujeme vláčne a jemné cesto. 

Do zvyšku pridáme kakao. 
1 tretinu z neho odložíme do chladničky. 

Rozvaľkáme na veľkosť plechu a preložíme na vymastený a múkou vysypaný plech. 
Na cesto nastrúhame jablká, posypeme vanilkovým a kryštálovým cukrom. 

Ešte pridáme posekané orechy a hrozienka. 
Ako ďalšiu vrstvu natrieme na koláč vyšľahaný sneh zo 4 bielkov a nakoniec posypeme 

postrúhané cesto z chladničky. 
Pečieme v mierne predhriatej rúre na 200°C asi 30 minút. 

Hotový koláč môžeme ozdobiť rozpustenou čokoládou. 

Dobrú chuť! 

V Samkovej rodine sa pečie 
 takýto úžasný 
Grófkin koláč 
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KOPLA NÁS VIANOČNÁ MÚZA 
Vymysleli žiaci 3.G 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Na Vianoce snehu nieto, 

je tu iba blato, vietor. 

 

Tanier máme naložený kaprom. 

posypaný nie snehom, ale kôprom. 

 

Z vody vyskočí kapor, 

prinesie všetkým okolo nápor. 

 

Prskavky a sviečky svietia, 

ligocú sa ako lúč slnka. 

 

Vianočný vinš pápež spieva. 
 

Vianočný čas,  

keď nabehne zas, 

nie je to až taký des, 

preto nerobme si stres. 
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